
t oseei r ani . i r
4

دسترنج
 شماره  1606 /       شنبه  1  اردیبهشت   1403  /  11  شوال   1445  /  20  آپریل   42024

اخبار کارگری

فروردین ماه ۱۴۰۳ در حالی به پایان رســید 
که هنوز تکلیف افزایش حقوق بازنشســتگان 
و مســتمری بگیران ســازمان تامین اجتماعی 

مشخص نشده است.
به کزارش توســعه ایرانی، ســازمان تامین 
اجتماعی معمولاً افزایش دستمزد مصوب شورای 
عالی کار را برای افزایش مستمری بازنشستگان 
خــود مبنا قــرار می دهد امــا در قانــون، هیچ 

محدودیتی برای این افزایش تعریف نشده است.
ماده ۹۶ قانون تامیــن اجتماعی به صراحت 
»افزایش ســالیانه مســتمری بازنشستگان به 
اندازه هزینه های زندگی« را تکلیف کرده و ماده 
۱۱۱ این قانون تاکید دارد کــه افزایش حداقل 
مستمری نباید از افزایش حداقل دستمزد مصوب 
شورای عالی کار کمتر باشد بنابراین مستمری 
بازنشســتگان تامین اجتماعی باید بــه اندازه 
هزینه های زندگی و بیشــتر از افزایش دستمزد 
کارگران شاغل زیاد شود. با این حال، اراده چندانی 
برای عمل به ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی دیده 

نمی شود.

در همین خصوص، بازنشستگان در هفته های 
اخیر با پیوستن به کارزارهایی در فضای مجازی و با 
برگزاری تجمعاتی مقابل سازمان تامین اجتماعی، 
خواستار اجرای ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی و 
افزایش حقوق مطابق با ســبد معیشت حداقلی 
شده اند اما آیا این مطالبه از سوی مدیران تامین 

اجتماعی جدی گرفته می شود؟
بازنشســتگان تامین اجتماعی انتظار دارند 
در شــرایط تورمی فعلی که نرخ ســبد حداقلی 
هزینه هــای زندگی از ۳۰ میلیــون تومان فراتر 

رفته، افزایش حقوق شان به ۳۵ و ۲۲درصد مصوب 
شورای عالی کار محدود نماند اما »محمد اسدی« 
رئیس کانون عالی بازنشستگان تامین اجتماعی 
کشور، از بی نتیجه ماندن نشستی خبر می دهد 
که در روزهای گذشته برای بررسی میزان افزایش 
حقوق ۱۴۰۳ بازنشستگان و مستمری بگیران 

تامین اجتماعی برگزار شده است.

هنوزتکلیفافزایشمستمریها
مشخصنیست

اسدی در این رابطه به ایلنا گفت: در روزهای 
گذشته، نشســتی با مدیرعامل سازمان تامین 
اجتماعی و معاونان وی در مورد افزایش مستمری 
بازنشســتگان و نرخ این افزایش داشتیم که به 
جمع بندی نرســیدیم. این نشســت نتیجه ای 
نداشت و قرار شــد هفته آینده مجدداً نشستی 
برگزار و در مورد میزان افزایش مستمری ۱۴۰۳ 

تصمیم گیری شود.
رئیس کانون عالــی بازنشســتگان تامین 
اجتماعی در مورد پیشنهادات این تشکل عالی 

و مطالبات فعالان صنفی بازنشســتگان گفت: 
خواســته ما، اجرای دقیق مر قانون اســت و به 
صراحت خواستار اجرای قانون هستیم. به طور 
مشــخص باید ماده ۹۶ قانون تامین اجتماعی 
اجرایی شده و مســتمری بازنشستگان به اندازه 
میزان افزایش هزینه های زندگی افزایش یابد.به 
گفته اسدی، انتظار می رود نرخ افزایش مستمری 
بازنشستگان و مستمری بگیران سازمان تامین 
اجتماعی در نشست هفته آینده با مدیرعامل و 
مدیران و کارشناسان سازمان تعیین تکلیف شود.

انتظارافزایشمستمریبازنشستگان
ازاردیبهشتماه

با این حال معلوم نیست کار تصمیم سازی و 
ابلاغ میزان افزایش حقوق بازنشستگان، تا پایان 
اردیبهشــت به سرانجام برســد و معلوم نیست 
بازنشســتگان در اردیبهشــت ماه از مستمری 
افزایش یافته برخوردار می شــوند و مابه التفاوت 
مستمری فروردین نیز در اردیبهشت پرداخت 

می شود یا خیر؟
اسدی در پاسخ به این سوالات گفت: ما طرف 
مطالبه گر قضیه هستیم و مســأله را با تمام توان 
پیگیری می کنیم اما همه چیز به همت و اراده طرف 
مقابل بستگی دارد. انتظار داریم که این اتفاق بیفتد 
یعنی تا اردیبهشت مراحل اداری کار به پایان برسد 
و افزایش مستمری برای بازنشستگان کارگری 

اجرایی شود.
او تاکید کرد: انتظار بازنشســتگان و فعالان 
صنفی آنها این است که مدیرعامل سازمان تامین 
اجتماعی در زمینه افزایش مستمری بازنشستگان 
و ابلاغ آن، همکاری لازم را داشته باشد و مستمری 
بازنشستگان در اردیبهشت افزایش یابد، ضمن 
اینکه مابه التفاوت فروردین نیز همراه با مستمری 
اردیبهشت به حساب مستمری بگیران واریز شود.

این فعال صنفی بازنشســتگان با بیان اینکه 
»در هفته ها و ماه های اخیر هزینه های زندگی به 
میزان قابل توجهی افزایش یافته و بازنشستگان با 
مستمری دریافتی نمی توانند از پس این هزینه ها 
بربیایند«، تاکید کرد: هرچه زودتر تکلیف افزایش 
مستمری بازنشستگان مشخص شود، بهتر است. 
بازنشستگان با مستمری دریافتی قادر به تامین 
هزینه های ماهانه نیستند و مشکلات معیشتی 
آنها به مراتب بیشــتر از گذشــته است بنابراین 
تعجیل در روند افزایش مستمری ها، یک ضرورت 
غیرقابل انکار اســت و امیدواریم مدیران تامین 

اجتماعی به این مهم توجه داشته باشند.

مبلغوامبازنشستگاندرسال1403
مشخصنیست

مسأله مهم دیگر برای بازنشستگان، خدمات 
رفاهــی و مبلــغ وام ضروری ســت. مبلــغ وام 
بازنشســتگان تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۲، 
رقم ۲۰ میلیون تومان بود که بازنشستگان نسبت 
به ناچیز بودن این رقم اعتراض داشتند و معتقد 
بودند ۲۰ میلیون تومان برای خرید ســاده ترین 
مایحتاج زندگی هم کافی نیست. این در حالی ست 
که در سال جاری هنوز ســامانه ثبت نام وام برای 
بازنشستگان تامین اجتماعی باز نشده و مشخص 
نیست مبلغ وام ضروری چقدر افزایش می یابد و 
آیا تامین اجتماعی به افزایش مناسب مبلغ وام 

رضایت می دهد؟
رئیس کانون عالی کارگران بازنشسته کشور 
در رابطه با این موضوع گفت: هنوز در ابتدای سال 
هستیم و جلسات مربوط به طرح کرامت و مبلغ وام 
برگزار نشده است ولی ما پیگیر افزایش سهمیه و 
مبلغ وام ضروری بازنشستگان هستیم و امیدواریم 
در سال جدید به اندازه کافی برای وام بازنشستگان 

سهمیه بدهند.
اســدی در ارتباط با مبلغ وام و افزایش آن در 
سال جدید گفت: هنوز مبلغ وام مشخص نیست 
و هیچ جلســه ای در این خصوص نداشــتیم اما 
امیدواریم مبلغ وام ضروری به میزان قابل توجهی 
افزایش یابد. وام ضروری باید به اندازه ای باشــد 
که بازنشســتگان بتوانند با آن مشکلات خود را 
 برطرف کرده و در صورت نیاز، ضروریات زندگی را 

تامین کنند.

اختلافمیانفعالانصنفیوسازمانتامیناجتماعیهمچنانادامهدارد

افزایش حقوق بازنشستگان کارگری در ابهام
رئیسسازمانبرنامهوبودجه:

افزایش دستمزد به رفاه مردم 
کمک نمی کند

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: اینکه ما در شرایط 
تورم بالا بخواهیم حقوق و دستمزدها را دائم افزایش دهیم و 
یک روند رفت و برگشتی بین تورم و حقوق وجود داشته باشد، 
به رفاه مردم کمک نمی کند. به گزارش تسنیم، داود منظور 
در پاسخ به این پرسش که میزان نرخ تورم و افزایش حقوق 
و دستمزد کارمندان با هم تناســبی ندارد، گفت: افتخار 
همه ما در دولت این است که وضعیت معیشت کارکنان در 
دولت و همه مردم بهبود یابد و در حقوق و دستمزد علاوه 
بر ۲۰درصد تلاش شد تا ســایر پرداخت مانند رفاهیات، 
عائله مندی و اضافه کاری نیز افزایش یابد. وی گفت: تلاش 
است امسال با پایین نگه داشتن تورم این امکان فراهم شود 
که افزایش حقوق و دستمزد به رفاه مردم منجر شود. رئیس 
سازمان برنامه وبودجه کشور تصریح کرد: اگر در شرایط تورم 
بالا، حقوق و دستمزد را افزایش دهیم و رفت وبرگشت بین 
تورم و دستمزدها باشــد کمکی به افزایش رفاه و معیشت 
کمک نمی کند و همان طور که در سال گذشته تورم کاهش 
قابل ملاحظه داشــت تلاش دولت بر این است که شاهد 
کاهش بیشتر در نرخ تورم باشیم. منظور درباره مطالبات 
بازنشســتگان نیز گفت: عمده مطالبات در سال گذشته و 
قبل از عید پرداخت شد و تنها پاداش پایان خدمت برخی 
از بازنشستگان باقی مانده اســت که معمولاً پاداش، سال 
بعد و زمانی که منابع تأمین شــود پرداخت می شود و در 
این راستا منابع ۲۳۰هزار میلیارد تومانی در بودجه امسال 

پیش بینی شده که پرداخت به تدریج آغاز می شود.
    

مدیرعاملتامیناجتماعی:
افزایش حقوق بازنشستگان کارگری 

از اردیبهشت اعمال می شود
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با بیان اینکه افزایش 
حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی از اردیبهشت ماه اعمال 
می شود، گفت: مابه التفاوت فروردین در خرداد ماه به حساب 
بازنشستگان واریز خواهد شد. هاشم موسوی در گفت وگو با 
مهر افزود: هنوز میزان افزایش حقوق بازنشستگان تأمین 
اجتماعی به صورت دقیق و قطعی معلوم نشده و این افزایش 
متفاوت از روال پرداختی بازنشســتگان دولتی و صندوق 

بازنشستگی است.
    

مخابرات با  ۷۰   نیروی باسابقه 
خوزستان قرارداد نمی بندد

اواخر اسفند ماه کمیسیون کارگری شورای تأمین اهواز 
جلسه ای برای بازگشت به کار و بسته شدن قرارداد با حدود 
۷۰ نیروی مخابرات خوزستان، تشــکیل داد و مصوبه ای 
در این خصوص صادر کرد. بــا این حال نیروهای مخابرات 
خوزستان از عدم اجرای مصوبه شورای تأمین استان برای 
بازگشــت به کار خبر دادند و گفتند: حدود یک ماه از این 
مصوبه می گذرد و هنوز هیچ اقدامی انجام نشــده است. به 
گزارش ایلنا، این کارگران که حداقل ۱۰ و حداکثر ۲۴ سال 
سابقه کار دارند، می گویند: مخابرات زیر بار اجرای حکم اداره 
کار و دیوان عدالت اداری نمی رود و مانع بازگشت به کار ما 
شده است. آنها می گویند: شورای تأمین استان با اشاره به 
سابقه بالای ما مصوبه ای برای بسته شدن قرارداد با شرکت 
تازه کار طاها صادر کرد که هنوز مخابرات زیر بار اجرای این 
مصوبه نیز نرفته است. این نیروها می گویند: مسئول اجرایی 
کردن این مصوبه دادستان است که از قرار معلوم، تاکنون 
پیگیری های لازم برای اجرای آن صورت نگرفته است. آنها 
می گویند: مخابرات با این کار نیروها را به سمت گرفتن بیمه 
بیکاری سوق می دهد، که این اقدام، بار مالی برای سازمان 

تأمین اجتماعی دارد.
    

کارگران شهرداری دزفول 
تجمع کردند

گروهی از کارگران قرارداد حجمی شهرداری دزفول در 
ادامه بی توجهی کارفرما به وضعیت مطالبات معوقه، یک 
تجمع صنفی برگزار کردند. به گزارش ایلنا و به گفته یکی از 
کارگران، پرداخت مطالبات سنواتی، تسریع در اجرای طرح 
طبقه بندی مشاغل، به روز شدن حقوق ها و تامین امنیت 
شغلی مجموعه از مطالبات این کارگران است. وی افزود: جدا 
از مطالبات قدیمی، کارگران چندین سال است مطالبات 
عرفی و مناسبتی خود را دریافت نکرده اند. همچنین به رغم 
درخواست های کارگران پیمانکاری شهرداری دزفول برای 
تبدیل وضعیت شغلی، هنوز این مطالبه قدیمی کارگران 
تامین نشده اســت. به گفته وی، در یک مجموعه بزرگ 
شهری، بین کارگران تبعیض وجود دارد و تعدادی رسمی 
و قراردادی هستند و دستمزدهای بالاتر می گیرند و عده ای 
نیز مثل ما به صورت قرارداد حجمی هستند و طرف حساب 
شرکت های پیمانکاری که اهمیتی به پرداخت مطالباتمان 

آن هم به صورت قانونی نمی دهند. 

بازنشستگانتامیناجتماعی
انتظاردارنددرشرایطتورمیفعلی
کهنرخسبدحداقلیهزینههای
زندگیاز30میلیونتومانفراتر
رفته،افزایشحقوقشانبه3۵و
۲۲درصدمصوبشورایعالیکار

محدودنماند

 یک فعال کارگری خواســتار تعیین تکلیف طرح ســاماندهی استخدام کارکنان 
دولت شد.

احسان سهرابی با بیان اینکه »هیات عالی نظارت مجمع تشخیص، مصالح کارگران را 
در نظر بگیرد نه پیمانکاران« به ایلنا گفت: سال هاست که کارگران دستگاه های اجرایی 
به مثابه برده برای پیمانکاران کار می کننــد و از حداقل های قانونی بی بهره اند و از قضا، 
دستگاه های نظارتی اغلب رویشــان را برمی گردانند و خود را به ندیدن می زنند و این 
بی عدالتی را نمی بینند گویا الزامی ست که پیمانکاران در کنار آنان باشند! باب شده حتی 
کوچکترین کار نیز باید به پیمانکار واگذار شود؛ از مشاوره گرفته تا اجرا و در برخی موارد 
آن چنان پیمانکاران خودی هستند که واگذاری پروژه با ترک تشریفات قانونی و بدون 

برگزاری مناقصه انجام می شود!
او افزود: در چنین شرایط اسف باری، طرح ساماندهی کارکنان دستگاه های موضوع 
ماده ۲۹ قانون برنامه پنجم، بیش از دو سال است فرایند رفت و برگشت میان کمیسیون 
اجتماعی و صحن مجلس و شــورای نگهبان را در پیش گرفته و البته پس از مخالفت 
همیشگی سازمان امور استخدامی کشور و سایر ذینفعان، در نهایت امر باز هم از سوی 
هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام مورد ایراد قرار گرفته است. این 
ایرادگیری جای تعجب دارد و امیدواریم این رویکرد سهوی باشد نه در جهت حمایت از 

منافع پیمانکاران و دلالان نیروی انسانی.
به گفته سهرابی، ایرادات هیات عالی نظارت، محلی از اعراب ندارد و با واقعیت همخوان 

نیست و گویا خواسته اند کارگران را سنگ قلاب کنند.
او در این رابطه توضیح داد: در ابتدا استناد به بند ۱۰ سیاست های کلی نظام اداری کرده 
و مدعی شدند که طرح ساماندهی منجر به رخوت و عدم بهره وری در نظام اداری کشور 
می شود. باید گفت امروز بالاترین نرخ بهره وری در نیروهای قراردادی است. گویا اعضای 
محترم، ماده قانونی طرح ساماندهی را مطالعه نکرده اند که قرارداد مستقیم با دستگاه 

مربوطه منعقد می شود و تمدید آن بسته به نظر دستگاه نظارتی است و عواملی که تمدید 
قرارداد نیرو را ملاک عمل قرار می دهد در تبصره ماده ۲۷ قانون کار لحاظ شده است. در 
واقع باید گفت برخلاف آنچه مدعی شده اند، ثمره اجرای این طرح، چابکی دستگاه ها و 

بهره وری بالاست نه رخوت و عدم بهره وری.

عدالتورفعتبعیضبهمحیطهایکاریبازمیگردد
این فعال کارگری اضافه کرد: در قســمت دیگر مغایرت ها، به بند ۲ سیاست های 
کلی نظام اداری اشاره شده است ولی آنچه ماده واحده طرح ساماندهی دنبال می کند، 
فرهنگ سازی عدالت و ریشه کن کردن تبعیض در دستگاه های اجرایی ست و این طرح 

به دنبال ارج نهادن به شان و کرامت انسان ها وفق بند ۱ سیاست های کلی نظام است.
سهرابی ادامه داد: در پایان به افزایش هزینه های عمومی وفق بند ۱۶ سیاست های 

اقتصاد مقاومتی اشاره شده که باید خدمت اعضای هیات نظارت گفت اگر می خواهند 
استناد به مغایرت کنند عدالت این نیست که برشــی از قانون را بردارند و به آن استناد 
کنند و باید تمامی موارد آن تطبیق داده شود. این رویکرد حذفی و یک سویه کاملًا دور 

از انصاف است.
سهرابی می افزاید: سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی، رشد پویایی را در گرو تسهیل 
و تشویق همکاری های جمعی و ارتقای درآمد طبقات کم درآمد و متوسط دانسته است. 
در بند ۳ این سیاست ها رشد بهره وری اقتصادی را مشروط به تقویت عوامل تولید و توانمند 
سازی نیروی کار دانسته است چون سرمایه های انسانی یکی از ارکان تولید و خدمت است 
و اینها دقیقاً همان نتایجی ست که با اجرای طرح ساماندهی اتفاق می افتد. پویایی، بهبود 

معیشت و توانمندسازی از اثرات بلاواسطه و غیرقابل انکار این طرح است.
او با تاکید بر اینکه »طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت، در صورت اجرایی شدن، 
صرفه جویی در هزینه های عمومی کشور را به ارمغان می آورد و هیچ گونه مغایرتی با اصل 
۱۷۵ قانونی اساسی ندارد«، تصریح کرد: سال هاست که بیشترین هزینه را پیمانکاران به 
بیت المال تحمیل می کنند و از خزانه برای نفع شخصی خود برداشت می کنند ولی این 

هزینه های سربار دیده نمی شود.

مسئولان،منافعبیتالمالوکارگرانرامدنظرقراردهند
به گفته سهرابی، لغو هر یک از  قراردادهای تامین نیرو، بین ۳ تا ۶درصد برگشت پول به 
بیت المال را به همراه خواهد داشت و این مبلغ کمی نیست که راحت از کنار آن می گذرند.
این فعال کارگری در پایان گفت: از اعضای مجمع نظارت تشخیص مصلحت انتظار 
می رود به عنوان یکی از ارکان تاثیرگذار کشور دقت بیشتری داشته باشند و با اعمال نظر 
خود خدای ناکرده منجر به تولید نارضایتی بیشتر در بین کارگران نشوند. توجه داشته 
باشند که طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت هیچ گونه مغایرت قانونی و شرعی 
ندارد و کاملًا با سیاست های کلی و راهبردی نظام همخوان است. تاکید می کنم توقع 
داریم منافع کارگران را مدنظر قرار دهند نه منافع و مصالح پیمانکاران و واســطه ها را. 
یادشان نرود که حدود یک میلیون کارگر در نهادهای عمومی، دولتی و خصولتی کشور 
در انتظار به سرانجام رسیدن و تصویب طرح ساماندهی هستند پس این جمعیت عظیم 

را ناامید نکنند.

توصیهیکفعالصنفیبههیاتعالینظارتمجمعتشخیص:

مصالح کارگران باید بر منافع پیمانکاران ارجح دانسته شود

گفت وگو

رئیس اتحادیه پیشکســوتان جامعه کارگری گفت: نرخ تورم سال گذشته اعلام 
شده توسط مراجع رســمی ۴۲درصد ولی تورم واقعی از نظر ما ۵۴درصد بود. تأکید ما 
بر ترمیم دستمزد تا سقف ۵۴درصد است و اگر این اتفاق نیافتد یقیناً جامعه کارگری و 

حداقل بگیران با مشکلات جدی معیشتی مواجه خواهند شد.
به گزارش ایلنا، حسن صادقی در جلسه کمیته بیمه و درمان شعب خانه کارگر کشور 
عنوان کرد: مبلغ فعلی افزایش دستمزد حدود ۴۰درصد معیشت کارگران را تأمین خواهد 

کرد و ادامه این روند حتی برای صنعت و تولید کشور نیز خطرناک است.
وی در ادامه افزود: امروز وضعیت درمان مســتقیم ما که پیشــانی خدمات تأمین 

اجتماعی است با چالش های متعددی ازجمله کمبود نیروی انسانی مواجه است. متأسفانه 
چندنرخی بودن تعرفه خدمات درمانی باعث خروج نیروهای متخصص از حوزه درمان 
تأمین اجتماعی می شود و بیمه مکمل نیز باعث به وجود آمدن نوعی بی توجهی به درمان 
مستقیم و تحمیل هزینه به سازمان و بازنشستگان شده است. این در حالی است که با وجود 
بیمه تکمیلی، هزینه کرد بیمار از جیب نیز افزایش یافته است بنابراین از همه مسئولین 
سازمان و دلسوزان جامعه کارگری می خواهیم که نسبت به این موضوع بی توجه نباشند.
صادقی تاکید کرد: هدف ما از تشکیل این جلسات محکوم کردن کسی نیست بلکه 
می خواهیم مسئولین درمان بدون واسطه با نماینده خدمت گیرندگان ارتباط داشته 

باشند و در جریان مشکلات قرار گیرند. از طرفی قصد ما کمک به معاونت درمان سازمان 
تامین اجتماعی در ارائه خدمات با کیفیت به بیمه شدگان است.

رئیساتحادیهپیشکسوتانجامعهکارگری:

همچنان بر افزایش مزد مطابق با تورم تاکید داریم

خبر

اسدی:هزینههایزندگیبه
میزانقابلتوجهیافزایشیافتهو
بازنشستگانبامستمریدریافتی

نمیتوانندازپساینهزینهها
بربیایندلذاهرچهزودترتکلیف
افزایشمستمریبازنشستگان

مشخصشود،بهتراست


